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Ministerstvo nesouhlasí s dovozem 
odpadů  

Ministerstvo životního prostředí nesouhlasí 
s plánovaným dovozem odpadů z Německa do 
liberecké spalovny. „Jedná se o dovoz odpadů 
k likvidaci, a nikoli k využití, a to český zákon 
o odpadech nedovoluje,“ řekla mluvčí minis-
terstva Karolína Šůlová. Ministerstvo tak rea-
govalo na žádost jedné společnosti z Mnicho-
va, která chtěla do spalovny dovézt 6000 tun 
odpadu k likvidaci.  

Brňané budou za odpad stále platit 
500 korun 

Brňané i v příštím roce zaplatí za svoz a 
likvidaci komunálního odpadu 500 korun. Je 
to maximální zákonná výše poplatku. Vyšší 
náklady na nakládání s odpady tak bude muset 
uhradit město. Náměstek brněnského primáto-
ra Petr Zbytek řekl, že jen letos se přepokládá, 
že Brno doplatí zhruba 90 milionů korun a 
příští rok až 100 milionů korun. Loni tato 
suma činila asi 70 milionů korun.  

Budějovičtí zaplatí v roce 2005  
za svoz odpadu o 48 korun víc  

Obyvatelé Českých Budějovic příští rok 
zaplatí víc za svoz komunálního odpadu. Za-
stupitelé schválili, že se poplatek zvýší ze  
444 na 492 korun na osobu a rok. Maximální 
výše poplatku je stanovena na 500 korun. 
Letos bude stát České Budějovice likvidace 
veškerého odpadu zhruba 60 milionů korun.  
V tom je zahrnut i provoz sběrných dvorů, 
odpadové koše či černé skládky.  

Krátce 

Editorial 

Lidé a firmy, které se zabývají sběrem a 
likvidací autovraků, k tomu v budoucnosti 
možná nebudou potřebovat zvláštní certifikát. 
Pro jejich činnost by jim měla postačovat po-
volení vydaná krajskými či obecními úřady a 
živnostenskými úřady. Počítá s tím novela 
zákona o odpadech, kterou schválila Poslanec-
ká sněmovna. Předlohu musí ještě posoudit 
Senát a podepsat prezident Václav Klaus.  

Novela zavádí také novinky v nakládání s 
vysloužilými elektrospotřebiči. Změny vychá-
zejí z požadavků EU na míru recyklace. Země 
má do roku 2006 zajistit sběr elektroodpadu z 
domácností v míře čtyři kilogramy na hlavu a 
rok. Novela proto ukládá nové povinnosti vý-
robcům a dovozcům elektrospotřebičů, kteří 
mají zajistit zpětný odběr starých spotřebičů.  

Výrobci a dovozci by měli mít od 13. srpna 
2005 povinnost zabezpečit zpětný odběr, zpra-
cování, využití a odstranění elektroodpadu z 
domácností.  

U takzvaného „historického šrotu“, tedy u 
výrobků, které byly uvedeny na trh do tohoto 
data, bude povinnost rozložena na firmy podle 
jejich podílu na trhu. Plnění svých povinností 
mohou zabezpečit samostatně, společně s ji-
ným výrobcem nebo přenesením na jinou práv-
nickou osobu.  

Elektrické žárovky a svítidla určená pro do-
mácnosti by neměly podle návrhu po 30. červ-
nu 2006 obsahovat nebezpečné látky, jako jsou 
rtuť, kadmium, šestimocný chrom, polybromo-
vané bifenyly (PBB) a polybromované difenyl- 
étery (PBDE).  

Likvidátoři autovraků bez zvláštních certifikátů?  
Odpady 

Skládka proměněná v Solární horu 
Bavorský Fűrth je jedním z měst, kde se na 

každém kroku setkáte s využitím sluneční ener-
gie. Jeho radní si totiž  stanovili rozvoj solární 
energetiky jako svoji prioritu.  Funguje zde 
více než 300 solárních instalací s celkovým 
instalovaným výkonem 2 MW. 

Zdaleka největší instalace s výkonem 1 MW 
ale vznikla na místní 
padesát let staré re-
kultivované skládce 
komunálního odpadu, 
která tvoří již zdálky 
viditelný kopec za 
městem – je to důleži-
tý vyhlídkový bod 
v rovinaté krajině, 
jinak též oblíbený cíl 
vycházek pro místní 
obyvatele (je odtam-
tud poněkud bizarní 
pohled na kanál, kte-
rým plují lodě a pod 
nímž vede silnice). 

Na instalaci na 
skládce Azenhof se podíleli  všichni občané 
města. Akci zorganizovalo město, které dalo 
rovněž k dispozici pozemek. Na kopci vyrostlo 
na ploše 1,8 hektarů celkem 360 stolů, každý 
pro 18 solárních modulů. Finančně se na vý-
stavbě podílelo 120 občanů, kteří museli vložit 
každý  minimálně 5000 eur. Lidé dali dohro-
mady 1 milion eur, město přidalo 0,5 milionu 
eur, na zbytek si takto vzniklý „solární fond“ 
vzal půjčku na 10 let s úrokem 4,5 %.  

Peníze do fondu se sešly velmi rychle, za 
pouhé dva měsíce. Každý si totiž spočítal, že 
za 10 let už bude mít z akce jen čistý zisk – a 
10 let je v Německu považováno za slušnou 
dobu návratnosti. „V Německu jdou lidé do 
podobných akcí většinou proto, že chtějí něco 
udělat pro budoucnost, a tak nebylo výjimkou, 

že podíly v solárním 
fondu kupovali dědeč-
kové a babičky pro 
svá vnoučata,“ říká 
energetický poradce 
města pan Gerde- 
nitsch.  
Podílníci získávají  
45 centů za kWh (ze 
solárů na střechách je 
to víc, 57 centů/kWh). 
Celkem „Solární ho-
ra“, jak se dnes sklád-
ce Azenhof také říká, 
vyrobí 950 tisíc kWh 
za rok. A protože celá 
akce byla velmi 

úspěšná, zájem lidí o investice neutuchá. Na 
jižních svazích Solární hory, kde se ještě něja-
ké místo najde, by se měl v brzké době počet 
panelů dále výrazně rozšířit. 

 

J a n a  P l a m í n k o v á  
 

Celý článek o skládce Azenhof najdete 
v prosincovém čísle časopisu Odpady v příloze 
Skládky.  

E n e r g e t i c k ý  p o r a d c e  m ě s t a  F ű r t h 
pan Gerdenitsch  

http://odpady.ihned.cz/
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Rozsáhlou kampaň s cílem zbavit Keňu plastikových 
tašek a sáčků zahájila keňská ekoložka, nositelka Nobelovy 
ceny za mír Wangari Maathaiová.  

Čtyřiašedesátiletá Maathaiová, která jako první žena z 
regionu centrální a východní Afriky získala titul PhD., pro-
slula zejména svou prací za záchranu afrických lesů. Její 
Hnutí zeleného pásu, které založila v roce 1977, zasadilo už 
desítky milionů stromů ve snaze zmírnit následky překotné-
ho kácení lesů v oblasti střední Afriky. Nyní se chce zaměřit 
na boj proti plastikovým sáčkům, které podle jejích slov 
dusí africké životní prostředí.  

Chce jednak přimět výrobce, aby igelitové sáčky a tašky 
přestaly vyrábět, a prodejce od trhovců až po supermarkety, 
aby do nich přestali balit zboží. Ve většině keňských měst 
jsou plastikové sáčky a tašky poházené všude, kam oko 
pohlédne, a podle Maathaiové je voda během období dešťů 
splavuje do odpadního systému, který sáčky ucpávají. 
„Když vám někde zabalí smaženou rybu a hranolky do ige-
litu, odmítněte je,“ vyzývá Maathaiová Keňany. „Chci získat podporu všech obyvatel, aby bojovali 
proti plastikovým sáčkům, protože jsou hrozbou pro životní prostředí.“ Jejím cílem je přesvědčit 
Keňany, aby namísto igelitu používali papír, který je možné recyklovat nebo zničit bez škody na 
životním prostředí. Pokud už se musí uchýlit k plastikovému obalu, neměli by ho zahodit, kam je 
napadne, ale recyklovat.  

Nositelka Nobelovy ceny bojuje proti sáčkům  

Vyškov zvedne poplatky za odpad 
na 420 korun  

Zhruba o 5 % na 420 korun za rok zvedne v 
příštím roce město Vyškov obyvatelům poplat-
ky za svoz a likvidaci komunálního odpadu. 
Důvodem navýšení je především letošní růst 
daně z přidané hodnoty. Letos platili obyvatelé 
města 396 korun, což bylo o 36 Kč více než v 
předcházejícím roce.  

Technická univerzita pomůže  
s likvidací škod po těžbě uranu  

Technická univerzita pomůže svým výzku-
mem státnímu podniku Diamo s odstraňová-
ním škod způsobených při těžbě uranu ve 
Stráži pod Ralskem. Nový program přispěje k 
tomu, aby se kontaminované podzemní vody a 
horniny na postiženém území maximálně vy-
čistily a likvidace škod po těžbě vyšla co nej-
levněji. Výzkumné centrum vymodeluje na 
počítačích, jak se může znečištění vyvíjet a 
jak kontaminaci nejúčinněji snížit. 

Radnice v Blansku likviduje staré 
přístřešky na popelnice  

Radnice v Blansku nechá zlikvidovat na 
sídlištích ve městě všech 50 již nevyužívaných 
zděných přístřešků na popelnice. Smysl ztrati-
ly před lety při výměně malých nádob na od-
padky za velké kontejnery. Jejich rychlá de-
molice je nyní nutná především kvůli vanda-
lům. Letos město nechalo odstranit šest ne-
funkčních přístřešků. Příští rok by měly práce 
pokračovat. Suť z nich se vyváží na skládku. 
Na místě objektů postupně vznikají travnaté 
plochy.  

Ve Valašském Meziříčí bude  
domovní odpad dražší  

Roční poplatek za svoz a likvidaci domovní-
ho odpadu ve Valašském Meziříčí na Vsetín-
sku bude zřejmě od příštího roku dražší o sto 
korun za osobu. Navrhují to radní a zdražení 
zdůvodňují vyšší sazbou daně z přidané hod-
noty a nutností vozit odpad na vzdálenější 
skládku.  

Sokolovské strojírny chtějí recyklovat pneumatiky  
Sokolovské strojírny vyvíjejí novou linku na 

recyklaci ojetých pneumatik. Zařízení vzniká v 
rámci firemního výzkumu a strojírny při vývoji 
spolupracují například se Západočeskou uni-
verzitou v Plzni.  Snahou firmy je získat vlastní 
výrobek, jenž bude prodejný na evropských i 
zámořských trzích, jak 
informoval ekonomický 
ředitel společnosti Pavel 
Hložek.  

Na vývoj recyklační 
linky se podařilo strojír-
nám získat v roce 2003 
od ministerstva průmyslu 
státní grant ve výši něko-
lika milionů korun. 
Podle Hložka jsou už 
nyní ve zkušebním pro-
vozu dva stroje, které 
budou součástí technologie. „Nejde o jednodu-
chý výrobek, ale o celou linku složenou z ně-
kolika komponentů. 

Jejím výsledným produktem bude granulát z 
likvidovaných pneumatik. Bude tříděný na 
různou velikost zrna, jež je možné upravovat 
podle požadavku odběratelů. Dalším využitel-

ným produktem budou ocelové části pneuma-
tik,“ uvedl Hložek. Sokolovské strojírny při 
spolupráci s plzeňskou univerzitou i dalšími 
externími odborníky hledají například nejvhod-
nější vysoce odolné materiály. „Vhodný mate-
riál potřebujeme nejenom pro tuto část techno-

logie, ale musíme vyvi-
nout i takové komponen-
ty, aby je šlo snadno 
vyměňovat.  
V českých podmínkách 
takové zařízení dosud 
není a ani v evropském 
strojírenství není mnoho 
firem, které se touto vý-
robou zabývají,“ dodal 
ředitel. Jak dále řekl, 
předběžně projevují o 
vyvíjenou linku zájem 

odběratelé nejen v tuzemsku, ale i v Rusku,  
v Kanadě a také na asijských trzích.  

„Jeden ze zkoušených strojů do linky se nyní 
prověřuje právě v Kanadě. Vývoj této techno-
logie je stálý proces zdokonalování, který pro-
bíhá v součinnosti se specializovanými praco-
višti v Plzni a v Kanadě,“ poznamenal Hložek.  

Jako poslední velké město v České republice bude mít Plzeň od ledna 2006 vyhlášku o nakládání 
s komunálními odpady a platbách za ně. Poplatky za svoz se asi nezvýší, výrazně by ale měl vzrůst 
objem tříděného odpadu a zefektivnit se jeho sběr. Město bude navíc přesně vědět, kolik odpadu 
občané vyprodukují. Integrovaný systém nakládání s odpady těsnou většinou schválili radní, infor-
moval náměstek primátora Miroslav Kalous (ODS).  

Na rozdíl od jiných českých měst, která uzavírají smlouvy se svozovými firmami a inkasují od 
každého občana paušální poplatky od 390 do 500 korun ročně, podepisují v Plzni smlouvy s firma-
mi sami občané nebo správci domů. Uzavírané smluvní vztahy jsou v rozporu se zákonem, který 
připouští pouze vztah obce a občana. Od ledna 2006 by mělo firmu na svoz i jeho četnost určovat 
město. „Aktuální ceny svozů se v Plzni pohybují mezi 380 až 480 korunami včetně DPH,“ uvedl 
náměstek. Radnice chce, aby se nový paušální poplatek pohyboval u spodní hranice tohoto pásma. 
Starší občané nebo kojenci by navíc měli platit méně.  

Plzeňané budou mít vyhlášku o odpadech  

Odpady č. 12/2004 
 

Téma: Skládky a skládkování  
• Integrovaná povolení pro skládky  
• Financování  z evropských peněz 
• Metodika měření produkce plynu  
• Finanční rezerva na rekultivaci a technologický 

materiál 
 

Speciál: Technika pro skládkování 
 Vozy,  nástavby, váhy, monitorovací zařízení, čištění 

skládkových vod, odplynění skládek. 
 

Časopis Odpady č. 12/2004 vychází  13. 12. 2004   
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Kovohutě Příbram očekávají,  
že po dvou letech utrží miliardu Kč  

Kovohutě Příbram, které se zabývají zpraco-
váním odpadu s obsahem olova a drahých 
kovů, by měly po dvou letech opět dosáhnout 
tržeb kolem miliardy Kč. Loni utržily  
759,2 milionu Kč, což bylo necelých 88 % 
roku 2002. Obratu v hospodaření se podařilo 
dosáhnout zejména vstupem na nové trhy, 
zvýšením výroby, inovací produktů i růstem 
ceny kovů, řekl generální ředitel Jiří Dostál. 

Hradec Králové chystá projekt  
sběru biologického odpadu  

Hradec Králové chystá projekt sběru a sepa-
race biologicky rozložitelného odpadu z do-
mácností. „V některé čtvrti města bychom 
chtěli příští rok zkusit sběr tohoto odpadu a 
zvýšit tím celkový podíl separace,“ řekl pri-
mátor Otakar Divíšek. Ve městě se zatím třídí 
jen asi 13 % odpadu z plastů, skla a papíru. 
Zatím lidé biologický odpad, například zbytky 
jídel a slupky z ovoce a zeleniny, vyhazují do 
normálních popelnic nebo přes drtiče pouští 
do kanalizace. Město je připraveno, že za 
milion korun nakoupí speciální popelnice, 
které nevydávají zápach. Současně by radnice 
v určené části města zahájila informační kam-
paň o možnostech nové separace.  

V Moravské Třebové zaplatí  
za odvoz odpadků výrazně více  

Lidé v Moravské Třebové na Svitavsku 
zaplatí v příštím roce výrazně více za odvoz 
odpadků. Zastupitelé města schválili zvýšení 
poplatku za komunální odpad o 72 korun na 
468 korun. Město otevřelo další sběrový dvůr 
v jižní části Boršov, kam lidé odvážejí odpad 
bezplatně, a městu tak stouply náklady na 
likvidaci, řekl starosta Miroslav Ošťádal. Dal-
šími důvody zdražení odvozu popelnic jsou 
zvýšení DPH a zvýšení poplatku pro město za 
vyvážení na skládku z 200 na 300 korun za 
tunu  odpadu. 

Pražská společnost získala podíl  
v Technických službách Prostějov  

Prostějovští zastupitelé schválili vstup praž-
ské společnosti A.S.A. do Technických služeb 
Prostějov. Nový partner získal obchodní podíl 
ve výši 49 % za 21 milionů korun. Společnost 
předpokládá, že se její podíl ještě navýší a 
získá tak ve firmě majoritu. Slibuje obměnu 
techniky a nádob na odpad. Společnost A.S.A. 
zvítězila ve veřejné obchodní soutěži na stra-
tegického partnera. Radnice, která zatím Tech-
nické služby stoprocentně vlastnila, ji vypsala 
na jaře. Výsledky soutěže zveřejnila v září. 
Radnice bude mít ve firmě většinový podíl a 
strategický partner nebude moci zvyšovat 
ceny poplatků za odpady. O jejich výši budou 
dál rozhodovat zastupitelé. 

Americký Národní úřad pro letectví a vesmír 
(NASA), který se zasloužil o první přistání člověka 
na Měsíci, hodlá nyní pomoci světovým ekologům 
při monitorování globálních změn klimatu Země. 
NASA a Mezinárodní svaz pro ochranu přírody a 
přírodních zdrojů (IUCN) podepsaly dohodu o vyu-
žívání satelitního systému americké vesmírné agen-
tury ke sledování přírodních i člověkem zaviněných 
změn podnebí naší planety. Podle IUCN to bude 
znamenat revoluci v práci ekologů. Do projektu má 
být zapojeno 30 výzkumných satelitů v odhadované 
hodnotě 14 miliard dolarů. Pomoci by měly rovněž 
s objevováním neznámých druhů rostlin a živočichů a určováním jejich životního prostředí. „Na 
naší planetě je okolo 30 milionů druhů. Nám se podařilo identifikovat pouze dva miliony z nich, a 
u těch známe životní prostředí jen každého desátého,“ vysvětluje NASA důvody svého zapojení.  

NASA poskytne 30 satelitů pro ekologická pozorování  

Ekologie 

Podniky, které produkují nebezpečné látky, 
budou muset od února příštího roku vstoupit do 
Integrovaného registru znečišťování. Ten 
umožní odborníkům i veřejnosti získat detailní 
přehled o množství látek, které průmyslové 
firmy vypouštějí do přírody.  

Orientaci v registru usnadní firmám příručka, 
kterou právě vydává 
ministerstvo životní-
ho prostředí. Veřejně 
přístupná databáze 
znečisťujících látek 
vznikne 15. února 
2005, sdělila Eva 
Veverková z MŽP.  

K tomuto datu 
budou muset firmy 
produkující vybrané 
nebezpečné slouče-
niny do systému 
ohlásit údaje o množství vypuštěných látek za 
rok 2004. Ministerstvo nyní vydalo první část 
podrobného trojdílného manuálu, který má 
firmám pomoci se v této problematice oriento-
vat. Text příručky a další informace o registru 
najdou zájemci na internetové adrese 
www.irz.cz. Vstoupit do systému budou muset 
například firmy, které za rok vypustí do vody 

či půdy alespoň kilogram rtuti, 20 kilogramů 
olova nebo znečistí ovzduší 10 tisíci kilogramy 
amoniaku. Registr bude monitorovat zpočátku 
72 látek, postupně se jejich počet rozšíří na 88. 
Podle Veverkové se nová povinnost dotkne asi 
dvou až tří tisíc podniků.  

Ministerstvo začalo firmy informovat začát-
kem července pro-
střednictvím prů-
myslových sdružení 
či krajských úřadů. 
Ještě letos vyjde 
druhý díl manuálu, 
závěrečný díl odbor-
níci zveřejní na za-
čátku roku 2005.  
Ke zřízení registru se 
ČR zavázalo podpi-
sem mezinárodních 
úmluv. Evidenci po 

členských státech vyžaduje také Evropská unie, 
která zřídila celoevropskou databázi znečišťo-
vání.  

Stát si od systému slibuje lepší přehled o 
znečišťování přírody, a tedy možnost provádět 
účinnější ekologickou politiku. Veřejná kontro-
la znečišťování má také podnítit větší odpověd-
nost podniků za životní prostředí.  

Vzniká registr znečišťování, víc řekne příručka  

Proměny evropské krajiny v letech 1990 až 2000 dokáže zobrazit nová digitální mapa. Zahrnuje 
30 zemí a rozsahem je jedinečná. Může například názorně ukázat, jaký dopad na krajinu a na ži-
votní prostředí měla evropská zemědělská či dopravní politika. Mapu v Bruselu představila Evrop-
ská agentura pro životní prostředí (EEA). Na vzniku se podíleli i čeští experti, informoval Jakub 
Kašpar z ministerstva životního prostředí. Mapa rozlišuje 44 typů krajiny, jako jsou například sou-
vislá městská zástavba, orná půda či louky. Pro mapování krajinného pokryvu použila EEA druži-
cový zobrazovací program spolu s leteckými snímky a metodami pozemního zobrazování.  

Její tvůrci očekávají, že bude mít vědecké i politické využití. Poslouží k rozvoji infrastruktury, 
ale také třeba k ochraně ekosystémů či ke sledovaní toho, jaký dopad na krajinu mají změny klima-
tu. Mapa může také upozornit na to, jak rozčlenění krajiny silnicemi a zástavbou narušuje krajinné 
biokoridory a způsobuje vymírání některých druhů živočichů či rostlin.  

Práce na celém projektu se zúčastnilo asi 300 odborníků z celé Evropy a náklady dosáhly částky 
13 milionů eur (asi 408 milionů korun). EEA plánuje hloubkovou analýzu změn zjištěných pro-
střednictvím digitální mapy, jež potrvá příští dva roky. Mapu, která je výsledkem projektu s ná-
zvem Corine Land Cover (CLC) 2000, EEA zdarma zpřístupní na svých internetových stránkách.  

Digitální mapa zachycuje proměny evropské krajiny 

http://odpady.ihned.cz/
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Ozon ve městech podle amerických vědců zabíjí  
Zamoření přízemním ozonem v amerických 

městech nejen vyvolává v širokém měřítku 
dýchací potíže, ale také ročně zabíjí tisíce oby-
vatel. Dospěli k tomu autoři vědecké zprávy, 
kterou začátkem týdne zveřejnila americká 
lékařská společnost.  

Výzkum dopadu ozonu v 95 městech v letech 
1987 až 2000 ukázal, že kromě všeobecného 
poškozování zdraví se 
při zvýšení ozonu v uli-
cích mírně zvyšuje i 
předčasná úmrtnost oby-
vatel. Vědci z Yaleovy 
univerzity ve státě Con-
necticut vyzvali úřady, 
aby tomuto jevu věnova-
ly zvýšenou pozornost.  

Průměrná míra ozonu 
v ovzduší v USA je  
40 mikrogramů na metr 
krychlový, ale především 
v létě a ve městech často výrazně stoupá. Zvý-
šení o deset mikrogramů po dobu jednoho 
týdne přitom zvyšuje míru úmrtnosti v místě  
o 0,5 procenta. To v rámci 95 zkoumaných 
měst představuje 3800 zmarněných životů, 
upřesnili autoři zprávy.  

V polovině 90. let kvůli nárůstu dopravy 
stoupá v létě zamoření přízemním ozonem i v 
českých městech. Kvůli suchému létu byly loni 
jeho koncentrace extrémně vysoké v celé Evro-

pě. Na 40 procent populace stále žije v oblas-
tech se zamořeným ovzduším. V případě, že se 
k těmto lokalitám připočtou i oblasti s vysokou 
koncentrací ozonu, žije ve špatném vzduchu  
90 procent Čechů. Potížemi s ozonem a ozono-
vou vrstvou ve světě se také zabývají účastníci 
konference signatářských zemí Montrealského 
protokolu (MP), kteří jednají od středy do  

26. listopadu v Praze. Na 
zasedání bylo pozváno 
přes 750 expertů a politi-
ků ze zhruba 150 států 
světa.  
Ozon je molekula tvoře-
ná třemi atomy kyslíku, 
která ačkoliv je obsažena 
i v naší atmosféře, hlavní 
význam má v oblasti 
deset až padesát kilomet-
rů nad povrchem Země. 
Právě tam – v ozonosféře 

– tento plyn tvoří plášť, který propouští smě-
rem k Zemi jen malé množství pro živé bytosti 
zhoubného ultrafialového záření.  Už v roce 
1974 upozornili chemici Mario Molina a 
Sherwood Rowland na nebezpečí, které pro 
ozonovou vrstvu představují freony – uhlovo-
díky obsahující fluor a chlor. Ty totiž postupně 
(velmi dlouho – deset let i více) stoupají atmo-
sférou a ozon „rozřeďují“, čímž umožňují pro-
cházet ultrafialovému záření.  

Projekt likvidace toxických látek  
na Slovensku zřejmě nezačne  

Projekt na zneškodnění nebezpečných poly-
chlorovaných bifenylů (PCB) v akciové spo-
lečnosti Chemko Strážske na východním Slo-
vensku za zhruba 20 milionů dolarů se zřejmě 
neuskuteční.  

K tomu, aby projekt mohla schválit Světová 
banka, která spravuje Globální fond životního 
prostředí (GEF), chybí příslib slovenského 
ministerstva životního prostředí o závazku 
podílet se na financování částkou dva miliony 
dolarů. 

Dvě miliardy z fondu Infrastruktura 
půjdou hlavně na čistírny vod  

Více než dvě miliardy korun z evropského 
fondu Infrastruktura dostanou české obce na 
64 projektů, jejichž financování schválil mi-
nistr životního prostředí Libor Ambrozek.  

Mezi projekty, na jejichž realizaci přispěje  
368 miliony korun také Státní fond životního 
prostředí, převažují žádosti o příspěvek na 
budování či modernizace čistíren odpadních 
vod.  

Vsetín získal ocenění Národní sítě 
Zdravých měst  

Vsetín získal od Národní sítě Zdravých měst 
ocenění, které bylo uděleno poprvé v historii. 
Cenu město získalo především za to, že po-
skytlo ostatním městům a obcím metodický 
postup, jak provádět ekologické audity. Radni-
ce také vyzvala všechny základní školy k to-
mu, aby si všímaly, jak lidé a školáci působí 
na životní prostředí. 

Rakouská vláda schválila úlevy  
pro vozy s nižším objemem emisí  

Zavedení daňové úlevy pro vozy s naftovým 
motorem, které budou vybaveny filtrem na 
zachycování prachových částic, a naopak 
zvýšení daně pro nová auta bez tohoto zaříze-
ní, schválila rakouská vláda.  

Takzvaný bonus nebo malus dosáhne až  
300 eur a má přispět ke snížení objemu emisí 
z aut.  

Ekologové chtějí přidat Mount  
Everest na seznam UNESCO  

Nejvyšší hora světa Mount Everest by měla 
být přidána na seznam světového přírodního 
dědictví UNESCO. Vyzývají k tomu ekologo-
vé, kteří upozorňují na nebezpečí, jež oblasti 
Himálaje hrozí vzhledem ke globálnímu otep-
lování.  

Kjótský protokol vstoupí v platnost 16. února 
příštího roku. Stane se tak díky Rusku, jehož 
prezident Vladimir Putin tento dokument ratifi-
koval. 18. listopadu ruská strana ratifikační 
listiny oficiálně odevzdala OSN.  

Aby dokument o boji proti klimatickým změ-
nám vstoupil v platnost, bylo zapotřebí jeho 
schválení v Rusku poté, 
co jej odmítly Spojené 
státy. Pravidla ratifikace 
protokolu stanoví, že jej 
musí podpořit velká část 
průmyslových zemí, které 
jsou největšími znečišťo-
vateli. Následně pak vstu-
puje do 90 dnů v platnost.  

Kjótský protokol zava-
zuje přinejmenším 55 
průmyslových států, aby 
do roku 2012 snížily emi-
se šesti základních sklení-
kových plynů nejméně o 5,2 procenta pod 
úroveň z roku 1990. 

Ratifikační dokument předal ruský velvysla-
nec při OSN Andrej Denisov generálnímu 
tajemníkovi organizace Kofimu Annanovi v 
keňském Nairobi, kde se konalo výjimečné 
zasedání Rady bezpečnosti OSN o Súdánu. „Je 
to historický krok v boji světa proti skutečné 

globální hrozbě,“ prohlásil Annan. Kjótský 
protokol odmítly Spojené státy a Austrálie. 
Přitom už v roce 1990 USA vypouštěly do 
ovzduší 36 procent kysličníku uhličitého, za-
tímco Rusko „pouze“ 17 procent.  

Globální oteplování se projevuje mj. táním 
horských ledovců i ledovců v Arktidě a Antark-

tidě, mizí ledové povlaky 
jezer a řek, prodlužuje se 
letní období, mění se doba 
příletů a odletů tažných 
ptáků, směrem k pólům se 
šíří z teplých krajů různé 
druhy hmyzu i rostlin.  
Ačkoliv Afrika přispívá k 
emisím třemi procenty, 
pociťuje dopad klimatic-
kých změn nejhůř.  
Naopak Brazílie, Čína, 
Indie a Indonésie patří k 
největším znečišťovate-

lům, ale žádné očistné cíle si nestanovily. Je 
zapotřebí, aby se rychle se rozvíjející ekonomi-
ky, jako je Čína či Indie, které počítají s třeti-
nou světové populace, také aktivně zapojily do 
snižování emisí a přijímání opatření na čištění 
životního prostředí, upozornil výkonný ředitel 
Programu OSN pro životního prostředí 
(UNEP) Klaus Töpfer.  

Kjótský protokol vstoupí v platnost v únoru  
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